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„Sose  kételkedjünk  abban,  hogy  gondolkodó,  elkötelezett  emberek  kicsiny  csoportjai  meg 
tudják változtatni a világot. Valójában csak ők tudják megváltoztatni.” (Margaret Mead)
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Hálónk tája

Mi fán terem a Pártfogó Pengője?
Ez tulajdonképpen a Háló régóta tervezgetett  első,  egyszerű,  kis 

lépése az  adományszervezés területén.  Reményeink szerint  ez  az  első 
lépés további lépésekkel bővül majd, a megszólított kör tágulása és más 
formák irányába, amelyek a későbbiekben válnak majd pontosabbá.

Ez a gyakorlatban azt jelenti, hogy akihez eljut a hír, és szeretné a 
Hálót  támogatni,  fizessen  be  évi  egyszeri  kisebb  ajánlott  összeget 
országának, régiójának adott bankszámlájára. Aki ezt befizeti, azt a Háló 
Pártfogójának hívjuk majd, és ezt a későbbiekben bevezetendő Pártfogó 
Pengője Kártyával is szeretnénk elismerni, népszerűsíteni, kedveltebbé 
tenni.

A  gyakorlatias  részek  a  cikk  végén  találhatók,  itt  most  azt 
szeretném hangsúlyozni,  hogy  milyen nagy  lépés  ez  a  Háló  életében. 
Mert eddig sikerült a programjainkat úgy szervezni, hogy a résztvevők 
elsősorban egymásra figyelhessenek, hogy a közösségépítéstől lehetőleg 
semmi se vonja el a figyelmüket. Nagyon sokan nem is tudták, mekkora 
munkát jelent a konkrét rendezvényhez szükséges pénz előteremtése.

Az  adományszervezés  megjelenésével  valószínűleg  ennek  az 
időszaknak vége. A jelenleginél sokkal valóságosabban jelenik majd meg 
a Háló életében, hogy pénzből is élünk, és minden, a Hálóval valamilyen 
mértékben érintett ember találkozik majd ezzel a tevékenységgel. Egyik 
oldalról azt kell mondjuk, hogy ez nem baj, hiszen az igazi boldogságot 
nem az álomvilágban való lét jelenti, tehát jobb, ha a Háló-önismeret 
nagyon  is  valóságos  alapokon  nyugszik,  és  növekszik  a  Hálóban  a 
pénzügyi tudatosság. Egyébként ezt a célt fogalmazta meg a nemrégiben 
megalakult gazdasági munkacsoport is. Másik oldalról pedig azt ígérjük, 
hogy ez továbbra sem nő majd a Háló alaptevékenysége fölé,  tehát a 
küldetésünk  marad  továbbra  is  az  elsődleges,  és  a  biztonságosabb 
pénzügyi  háttér  megteremtése  ezt  csak  segítheti,  nem  válhat  a  fő 
tevékenységgé!

Már a munka elején tisztába tettük, hogy az adományszervezés két 
egyenrangú  fél  „üzleti”  megállapodása.  A  Háló  jelenleg  is  értékekkel 
segíti és gazdagítja azokat a társadalmakat és az ott élő embereket, ahol 
kifejti hatását. Ha tehát értéket kap valaki, azért gyakran szívesen fizet 
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is. Az emberek egy része keresi azt a számára megbízható, értéket nyújtó 
helyet,  amelyet  támogathat.  Ez  jó  érzést  jelent  a  számára  is,  de 
függetlenül az érzéstől, ez a jól felfogott érdeke is.

Tehát abban is bízunk, hogy az adományszervezés abba az irányba 
visz minket, hogy többek között még inkább tisztában legyünk a Háló 
által létrehozott értékekkel, azokról tudjunk egymásnak és másoknak is 
beszélni.

Melyek  azok  a  konkrétabb  célok,  amelyeket  idén  a  Pártfogó 
pengőjéből támogatni szeretnénk?

Úgy  számolunk,  hogy  az  adományok  70%-át  tudjuk  majd  a 
mindenkori  célokra  felhasználni,  a  többi  az  adományszervezéshez 
kötődő költségekre megy majd el.

Kiemelt  feladatunknak  érezzük  Kárpátalja  támogatását,  a  többi 
esetlegesen  rászoruló  régióval  együtt.  Másik  fontos  célunk  a  tábor 
megvalósítása. A jelenlegi ismereteink szerint nem lesz annyira kedvező 
az ár, mint 2023-ban volt.

Miért  ez  lett  a  neve?  Idézni  szeretnék  az  1862-ben  megjelent, 
Czuczor  Gergely  és  Fogarasi  János  által  szerkesztett  A  magyar  nyelv 
szótárából:  „Minthogy  a  párt  eredete  vélemények  és  akaratok 
különbségén  alapúl,  s  a  magáét  kiki  védni  törekszik;  innen:  jelent 
védelmet  is.  Pártját  fogni  valakinek,  védelmére  kelni,  pártjára  kelni. 
Pártul  venni,  védelem  alá  venni;  pártolni,  védelmezni.  Valakinek 
pártjához  állani,  annak  véleményében,  törekvéseiben  tettleges  részt 
venni.”

Ezek  a  mondatok  önmagukért  beszélnek.  A  pengő  pedig  ősi 
magyar  fizetőeszköz,  neve  az  ezüstpénz  pengő  hangjához  kötődik.  A 
pengő tehát nem is volt  értéktelen, mint ahogy a Hálónak is minden 
adomány rendkívül értékes, és előre is köszönjük mindenkinek.

Mekkora összegekről is beszélünk a Pártfogó Pengője kapcsán, és 
azt hogyan, hova lehet eljuttatni?

A  mostani  első  körben  az  évi  ajánlott  összeg  pénznemenként  a 
következő: 120 Lei, 10.000 Ft, 2.800 Dinár, 25€. 

Nyugdíjasoknál ezen összegek felénél is már Pártfogónak tekintjük 
az adományozót.Országonként, régiónként a következő bankszámlákra 
lehet ezt eljuttatni:

Románia, Erdély: RO34 RNCB 0152 0163 5475 0064         
Swift    RNCB ROBU

Románia, Partium: RO27 BTRL RONCRT00 77080803           
Swift    BTRLRO22 
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Kis Magyarország: HU25 10700206-44515407-51200002       
Swift    CIBHHUHB

Szerbia, Délvidék: 160-6000001883515-45 
Aki €-ban szeretné: HU04 10700206-44515407-50000005 Swift 

CIBHHUHB

Arra  buzdítunk  mindenkit,  hogy  országon  belül  utaljon,  az  úgy 
sokkal  olcsóbb,  egyszerűbb.  Kérünk  minden  leendő  Pártfogót,  hogy 
Pengője eljuttatásával az adatait is adja meg, (név, e-mail, telefon) hogy 
minden  adományt  megköszönhessünk,  és  a  felhasználásáról 
visszajelezhessünk!

Reménykedünk,  hogy  a  Pártfogó  Pengője  kezdeményezés  segít 
majd azon értékek megőrzésében és fejlesztésében,  amelyeket  a  Háló 
képvisel!

Szeibert András

Beszámoló a budapesti Regionális Háló 
Találkozóról

A  Háló  kapcsolatokat  épít  és  ápol  az  egész  Kárpát-
medencében.  Igyekszik  ebbe  más  szervezeteket,  embereket  is 
bevonni.  Erre a kapcsolatépítő munkára hívta a találkozó iránt 
érdeklődő budapestieket.

Régen volt utoljára Budapesten Regionális Háló Találkozó. Célja, 
hogy a budapesti hálósok megismerkedjenek egymással. Sokan járnak 
különféle  programokra  a  Hálóban:  bőséges  a  választék,  de  miután 
mindenki ízlése szerint válogathat, nem feltétlenül ismerjük egymást. A 
bevezetés,  ismerkedés  és  játék után kineveztük a  Háló új  tűzvédelmi 
felelőseit.
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Szeibert András rövid ismertetője következett a Hálóról. „A Háló 
lehetőségeket  szeretne  teremteni  a  mély,  tartalmas  találkozásokra”  - 
mondta. „Ezért vannak a találkozók, a táborok, a portyák. Ezért van az 
S4,  a  Háló  Központ  is,  ahol  elsősorban  a  kultúra  mentén  próbálnak 
személyes  kapcsolatokat  kiépíteni.  Mindenki,  aki  eljön,  képviseli  a 
családot, a közösséget, a tágabb-szűkebb környezetet, ahonnan érkezett. 
Szeretnénk, ha ezeknek a környezeteknek az értékei összeadódnának. A 
kapcsolatépítés fontos eleme a nyitottság és a befogadás. Azt szeretnénk, 
ha senki sem lenne magányos, ha mindenki megtalálná és gyakorolná 
sajátos küldetését. Akkor vagyunk boldogok, ha tudjuk, érezzük miért 
születtünk a földre. A küldetést pedig jobb közösségben gyakorolni” – 
hívta fel a figyelmet.

Margitfalvy György felvétele

A találkozó témája az elköteleződés volt.  Az elköteleződés azt az 
állapotot vagy minőséget jelenti, amikor valaki eltökélt és hűséges egy 
tudatosan választott cél, személy vagy dolog irányában, és kitart az illető 
személy,  cél  vagy  dolog  mellett  a  nehézségek  ellenére  is,  függetlenül 
attól,  mennyi  időre  és  energiára  van  szüksége,  hogy  elérje  a  vágyott 
állapotot.

De mit jelent számunkra ez a szó?
Az  elköteleződés  Isten,  a  haza,  a  család,  egy  ügy  felé  milyen  is 

valójában? Szolgasággal és kötöttséggel jár vagy a teljes élet lehetősége? 
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A kiscsoportos beszélgetéseknek ez volt a témája. Ki hogyan éli meg az 
elköteleződést,  képes-e  mindenki  arra,  hogy  teljesen  egy  ügynek 
szentelje magát?

Mindenki elmondhatta a saját gondolatait, nehézségeit a témával 
kapcsolatban,  így  megismerhettük  a  többiek  véleményét  is.  Hasonló 
vélemények  születtek  a  témáról,  de  a  megközelítésekben  volt  némi 
különbség.

Végül egy agapé keretében kötetlen beszélgetéssel zárult az est.

Kómár Katalin

Kommunikáció a mindenünk
Megalakult a média és kommunikációs munkacsoport a 

Hálóban
2024.  február  9-11.  között  Nyíregyházán szervezték  meg a  Háló 

kibővített  vezetőségi  találkozóját,  ahová a Kárpát-medence különböző 
részeiből hívtak meg elkötelezett, a Hálóért tenni akaró bogozókat.

Amint  a  hétvégi  programon  többször  is  hangsúlyozták,  a  Háló 
működését és a vezetőség munkáját átszervezték: különböző tematikájú 
munkacsoportok  alakultak,  melyek  segítik  a  Háló  vezetőségének 
munkáját.  A  különböző  munkacsoportokat  úgy  alakították  ki,  hogy 
képviselve  legyen  az  egész  Kárpát-medence,  és  lehetőleg  többféle 
korosztály is legyen jelen.
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Én a média és kommunikáció munkacsoportba kaptam meghívást. 
Gaga Zsuzsa hívott fel telefonon és hívott meg, hogy dolgozzunk együtt a 
Háló  kommunikációjának  profibb  szervezésén.  Szívesen  és  örömmel 
fogadtam a meghívást a munkacsoportba.

A média és kommunikáció munkacsoport – melybe hatan kaptunk 
meghívást  a  Kárpát-medencéből  –  a  Háló  vezetőségét  támogató 
munkacsoportok  egyike,  mely  elsősorban  a  Háló  belső-  és  külső 
kommunikációjáért  felel,  folyamatosan  elemzi  és  szervezi  a  Háló 
médiamegjelenését, valamint egy kommunikációs kézikönyvet dolgoz ki 
a hálós programok szervezése kapcsán. A munkacsoportunk alapkövei: 
az őszinteség, pontosság és szakmaiság.

A  legfontosabb  feladatunknak  tekintjük  egy  Kárpát-medencei 
szintű,  folyamatosan  frissülő  hálós  eseménynaptár  létrehozását. 
Küldetésünk, hogy naprakészen tartsuk a Kárpát-medencét!

Szintén a  kommunikációs  és  média  munkacsoport  feladata  lesz, 
hogy a Drive személyes és fájlmegosztási platformon archiváljuk a hálós 
eseményeket, találkozókat.

Folyamatosan dolgozunk azon, hogy hogyan kommunikáljunk jól 
Hálón belül és kifele? Hogyan prezentáljuk jobban a Hálót különböző 
médiafelületeken  és  eseményeken?  Hol  jelenjen  meg  napi  szinten  a 
Háló?

Közös mottónk: „Nem az az igaz, amit A elmond, hanem amit B 
megért belőle.”

Péter Szabolcs, Sepsiszentgyörgy

Egy-köz-ház

Szenvedéllyel szerette az urat és az ő népét
Búcsú Filó Kristóf kanonoktól

Életének 77., papságának 52.évében 2024. január 9-én elhunyt Filó
Kristóf kanonok.

„Én mindig azt  mondom, hogy kérem szépen, jól  nézzenek meg 
innen elölről, hátulról, oldalról, mert én egy boldog ember vagyok!”

Ez a mondat lehetne, Kristóf atya életének mottója.
Kristóf  atya  1947.  október  30-án  született  Esztergomban,  egy 

háromgyermekes család középső gyermekeként. Szülei őt és testvéreit a 
családi  értékek  megtartására  és  hitre  nevelték.  Édesapja  a  Horthy-
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korszakban hivatásos katonatiszt volt. A II. világháború után többször is 
bebörtönözték.  Emiatt  a  Filó  testvérek  gimnáziumi  és  egyetemi 
felvételije  ellehetetlenült.  Édesapja  utolsó  börtönbüntetése  után 
elvesztette látását. Így a testvérek felváltva tartottak neki felolvasást a 
világirodalom  klasszikusaiból.  Innen  származik  irodalomszeretete. 
Másik szenvedélye a  főzés volt.  Ezek alapjait  vasárnaponként  tanulta 
otthon  édesanyjától,  mikor  a  konyhában  segített  neki.  A  család 
Székesfehérvárra költözött, ott nem ismerte őket senki. Felvették a Jáky 
József  Út  és  Vasútépítési  Technikumba,  ahol  jó  eredménnyel 
érettségizett. Édesapja korán meghalt, így a technikum után munkába 
kellett állnia. Az UVATERV-nél helyezkedett el.

Húszéves koráig fel sem merült benne, hogy pap legyen. Amikor 
először  eszébe  jutott,  elhessegette  a  gondolatot,  végül  elkezdett 
komolyabban foglalkozni  vele.  Az  esztergomi szemináriumban tanult, 
1972. június 24-én szentelték pappá.

1972-ben  Pilisvörösváron  helyezték  el,  majd  1980-tól  Érdligetre 
került.  Érdligeten  21  évet  töltött  plébánosként.  A  meglevő  szolgálati 
helye  mellé  1987-ben  megkapta  Érd-Újvárosban,  1988-ban  Diósdon, 
1995-ben  Érd-Újtelepen  a  plébániákat.  Diósdon  idősotthont  hozott 
létre, szerette volna, ha itt telepednek meg Teréz anya nővérei. Tárgyalt 
is Teréz anyával, de ők inkább Érd-Parkvárost választották.

21  év  után  szerette  volna,  ha  máshová  helyezik.  Úgy  érezte, 
mindent elmondott már a településein, nem akart unalmassá válni. Így 
került  Budakeszire  2001-ben.  A  városban  közel  23  évet  töltött.  A 
plébánosi feladatokon kívül a Prohászka Ottokár Katolikus Gimnázium 
püspöki biztosa volt, és ellátta a kegyhelyet Makkosmárián. Jelen volt az 
emberek  számára,  fontosnak  tartotta,  hogy  kulturális  és  hitéleti 
ismeretekkel gyarapodjanak. Felelevenítette a húsvéti szent három nap 
méltó  megünneplését,  létrehozta  a  Keresztény  Értelmiségiek 
Szövetségének budakeszi közösségét.. Szerette a művészetet, a zenét, az 
Isten  teremtette  világot.  Ezeken  kívül  nagy  szenvedélye  volt  a  főzés. 
Többször  mondta,  hogy  a  főzéssel  tudja  leginkább  kifejezni  a  másik 
ember iránti szeretetét.

Nagyon  szeretett  tanítani.  Nagy  szenvedéllyel  prédikált, 
elementáris  erővel,  kendőzetlen  nyíltsággal.  Aki  egyszer  hallotta 
beszélni, nem felejtette el.

(Forrás: Sümeghy Kata: Szenvedéllyel szereti az Urat és az ő népét. Búcsú Filó 
Kristóf kanonoktól Magyar Kurír, 2024. január 21.)
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A  Háló  szervezésének  még  első  fázisában  gyakran  jártam 
Érdligetre,  a  plébániájára.  Együtt  gondolkodtunk  a  közösségek 
megszólítási  lehetőségeiről.  Tanulni  is  akartam  tőle,  hiszen 
plébániaszervezési sikereinek híre messzire eljutott. Ő mondta egyszer, 
hogy sok közösséget kell a plébániákon létrehozni, és utána már csak a 
közösségvezetőkkel  (ahogy  ő  fogalmazott:  a  főkolomposokkal)  kell 
foglalkozni,  de  azokkal  sokat.  Mindenkire  úgysem jut  idő.  A  világiak 
erős bevonásával megelőzte a korát.

Engem  is  használt  főkolomposnak,  mert  egyszer,  amikor  négy 
felszentelendő kispapnak tartott elvonulást, az egyik félnapra engem is 
bevont, hogy meséljek nekik a családfői és a főkolomposi létről. Lehet, 
hogy ő dobott be engem először az egyházi mélyvízbe, amelyből azóta is 
alig jutok ki a partra?

A kisközösségemnek is tartott egyszer lelkigyakorlatot az érdligeti 
ciszter  nővéreknél,  akikkel  nagyon  jó  kapcsolatokat  ápolt.  Arra  a 
lelkigyakorlatra azóta is emlékszünk. Azt hiszem, ott találkoztam először 
a  meditációval,  amelyben ő nagyon jó  volt.  Lehetett  tudni  róla,  hogy 
gyakran  fájt  a  feje,  de  képes  volt  meditációval  a  fájdalmat  a  fejéből 
kivezetni. „Csak meg ne zavarjanak közben, mert akkor még erősebben 
fáj.”

Érdligeti  utolsó  évében  mesélte,  hogy  kérte  áthelyezését. 
„Mondtam  a  püspökömnek,  hogy  ha  megkapom  Budakeszit,  nem 
mondok nemet.” Azt gondolom, hogy egy igazán nemes, a pásztori létről 
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egyetemesen  gondolkodó,  az  emberekben  nyomot  hagyó  embertől 
búcsúzhattunk.

Szeibert András

Tarisznya

Cikksorozat a Tarsoly számára a magyarság 
értékeiről 7. rész

A Szent Korona 3. rész: A szentképek
A kedvcsináló felvezető, és az előző, a Korona felépítéséről szóló 

írások  után  vizsgáljuk  meg,  mit  is  tartalmaznak,  kik  szerepelnek  a 
Koronán  található  szentképeken.  A  három  fő  hely  ikonjairól, 
szentképeiről az előző fejezetben már beszéltünk, és felfedtük, hogy ez a 
3 kép a Fiú, az Atya és az Anya hármassága, az út, igazság, élet jézusi 
tanítását  jeleníti  meg  többek  között  a  számunkra.  Ebben  a  mostani 
részben  a  további  16  szentkép  tartalma  és  elhelyezkedése  alapján  a 
felépítésből adódó további üzeneteket próbáljuk megérteni.

Miért  is  fontosak  számunkra  a  képek?  Azért,  mert  nagyon 
hangsúlyosak,  nem  ismerünk  hozzájuk  hasonlót.  A  német-római 
császári korona, és a bizánci császári koronák jellegükben mind mások. 
A magyar Szent Koronában nincs keleti pompa, túl sok arany díszítés, 
nemeseen egyszerű, talán éppen azért, hogy a képi programra irányítsa 
a figyelmünket.

Nézzük először az abroncs felépítését és képeit. A Fiú főhelye felől 
hátrafelé haladva, jobb és bal oldalon egyaránt párban, angyalok, harcos 
szentek,  orvosok,  világi  uralkodók  következnek.  A  Jézus-kép  mellett 
tükrösen oromdíszek (pártázat) találhatók fültől fülig, háromszögűek és 
félkörívesek  váltakozva.  Így,  a  Jézus  szentképpel  együtt,  amely 
tulajdonképpen  a  középső  oromdísz,  9  oromzat  található,  amely  a 
Szentlélek száma. Az oromzatok csúcsán vörös, kék, fehér drágakövek 
ülnek.  Az  abroncs  hátsó  oldalán  is,  tükrösen  9-9  fehér  gyöngy  ül, 
mintegy folytatva a pártázatot, és előkészítve a Boldogasszony helyét.

Jézus  alatt  kétoldalt  Mihály  és  Gábriel  arkangyalok  indítják  az 
abroncs képeit. Kezükben 3 ágban végződő hírnöki pálca, ők a lélekhozó 
és lélekvivő angyalok. Jobb oldal, jobb félteke Mihály, bal oldal Gábriel: 
egymás kiegészítései. Jézus alatt találhatók, „angyalok szolgáltak neki”, 
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rá  néznek.  Gábor  örömhírt  hozó,  az  élet  örömhírének  a  közvetítője, 
éleszti a Krisztushoz hasonló tulajdonságokat. Mihály feladatai pedig a 
Paradicsomból  történő  kiűzés,  az  ördög  leverése.  Halott  lelkek  égbe 
vivője,  lenyesi az emberi tökéletlenségeket.  A középkorban Mihályhoz 
halottkultusz tartozott.  Mindkét arkangyal ünnepe szeptember 29-hez 
kötődik.  Egy legenda szerint  Szent  István álmában Gábriel  arkangyal 
jelent meg, hogy felajánlja a Szent Koronát.

Hátrafelé haladva az abroncson, mindkét oldalon 1-1 harcos szent 
következik:  György  (április  23)  és  Demeter  (október  26.)  Földi 
körülmények között harccal kell esetleg az országot megvédeni. A testük 
már kifelé fordul, ez a védésszerep, de a szemük továbbra is Krisztus felé 
néz.

Aki Mihály az angyaloknál egyik oldalról, annak földi megfelelője 
György, aki valóságosan harcol. Gábriel földi mása pedig Demeter, aki a 
börtönből térít, onnan mondja a jó hírt. Másik oldalról viszont György 
mint élethozó szerepel, mert névünnepe április 24-re esik, ami a tavasz 
közepe. Ilyenkor végérvényesen növekedésnek indul a természet, 23-án 
történik  az  állatok  kihajtása.  Szent  György  legyőzi  a  halált  hozó 
sárkányt,  Szent  Györgynek  szabadító,  élesztő  ereje  van,  azokat  a 
tulajdonságokat erősíti a koronázandóban, amelyek az Istenember felé 
mutatnak. Demeternél viszont október 26-án elalszik a természet, ez a 
juhász  újév  napja.  A  király  rossz  tulajdonságait  igyekszik 
visszametszeni.

Az  előző  két  képpel  összevetve  élet  és  halál  mindkét  oldalon 
egymás mellé  kerültek,  nehogy felboruljon az  egyensúly.  A középkori 
hagyomány szerint Krisztus kereszthalála ugyanarra a napra esett, mint 
fogantatása, (március 25.) Itt is egymás mellett van az élet és halál, a 
teremtés  körbeért,  ezt  a  Korona  szimbólumrendszere  határozottan 
állítja.  És  itt  kell  megemlítenünk  a  Korona  egyik  fontos  üzenetét  is, 
amely a kiegyensúlyozottságról, az igazságosságról, az egyenlő mércével 
való mérésről szól.

A  nyugati  egyházban  Demeter  tiszteletét  leginkább  a  magyarok 
őrizték, valószínűleg szerémségi származása miatt.

Az abroncson továbbhaladva, immár a hátoldalhoz érkeztünk, és 
tükrösen két orvosszent következik, akik ikrek voltak: Szent Kozma és 
Damján.  A Korona hátsó oldala  felé  haladva egyre  erősebben jelenik 
meg a küldetés, a földi élet feladatai, és az ehhez kapcsolódó életadás, 
amely Boldogasszonynál éri el csúcspontját. A Korona azt üzeni, hogy a 
magyarok feladata a világ betegségeinek a gyógyítása, az engesztelés, az 
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erkölcsi  példa  felmutatása  a  világnak.  Kozma  és  Damján  névünnepe 
szeptember 26., 303-ban haltak meg. Ők is kötődnek március 25-höz, 
mert a két szent fennmaradt leghíresebb csodája a szemzéshez, oltáshoz 
hasonlatos: Félix pápa templomot építtetett a tiszteletükre, és ebben egy 
olyan  ember  szolgált,  akinek  a  lába  erősen  rákos  volt.  Álmában 
megjelent neki a két szent kenőcsökkel és orvosi eszközökkel, és azon 
tanakodtak,  hogyan  segítsenek:  „Honnan  vegyünk  húst  a  kivágott 
helyébe?” „Bilincses Szent Péter cintermében épp ma temettek el  egy 
szerecsent, hozz az övéből!” Amikor a szolga felébredt, egészséges volt. A 
szerecsen sírját kiásták, és valóban ki volt vágva a testéből egy darab. 
Tipikusan oltási, szemzési tevékenység.

Az abroncson leghátul Révai Péter feljegyzése alapján két magyar 
nagyúr  található.  Sajnos  semmiféle  írásos  feljegyzés  sincs  arról,  kik 
lehettek ők. A hátoldalon található 3 képet kicserélték, azok sajnos nem 
adnak támpontot arra, hogy jobban megértsük a Korona üzenetét, ezért 
azt  kell  használjuk,  amennyit  az  eredeti  szent  képekről  tudunk.  Itt  a 
lényeg, hogy amint az angyalok Jézus alatt kétfelől foglalnak helyet, úgy 
a  magyar  urak  Boldogasszony  alatt  kétoldalt  helyezkednek  el,  és 
szolgálnak neki. Ez önmagában szépen jelképezi teljes Boldogasszony-
tiszteletünket,  az  országfelajánlásunkat,  a  magyarság  Istenhez  való 
tartozásának erejét és módját.

Térjünk át a keresztpántok képeire, ebből is 8 van. Kezdjük a sort a 
4  felül  található apostollal.  Arról  már az  előző cikkben írtam,  miben 
különböznek ezek a szentképek az abroncson lévőktől.

Szent  Jakab  apostol,  névünnepe  július  25.  Mindkét  Jakabra 
gondolhatunk, mert a hely alapján az apostol Jakab, de a rügyező ág 
alapján az ifjabbat is figyelemmel követhetjük. A pálca azért is érdekes, 
mert hagyományunkban van egy „Szent Jakab pálcája” csillagkép. Ez a 
csillagkép az Orion vagy Nimród övét jelenti. A Koronán Szent Jakab 
pálcája  mutatja,  hogy  az  Ige  megtestesülése  honnan  várható,  ezt 
megerősíti  a  jobb  kéz  kis  ujja  is,  amely  Mária  felé  mutat.  A 
rekeszzománc művészetben ezek sohasem véletlenek.  A hátsó oldal  a 
megvalósulás, a testesülés oldala. Bizonyos feltételezések szerint az Ige a 
mi Szent Koronánkban is tovább él: koronázáskor test és vér átalakul. 
Szent Jakab pálcájában az élet  az év folyamán egyszer újraserken, ez 
pedig  az  apostol  égi  születésnapja,  amely  március  25.,  azaz  újra 
megjelenik a Gyümölcsoltó Boldogasszony ünnepe. Egyre erősödik az az 
érzésünk, hogy ez a dátum a Korona egyik fő üzenete, egyfajta kulcs az 
értelmezéshez.
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Szent János apostol ünnepnapja december 27-én van. János szinte 
egyedül látható, de a két isteni alak között, és szembenézetben. Az Ige 
törvényére  és  hallgatására  irányítja  a  figyelmünket,  evangéliumának 
eleje alapján. Kezével az evangéliumra mutat. Ő a szeretett tanítvány, 
alatta piros vagy vörös szív alakú kő, amelyet mintegy Krisztus hord.

Jakab és  János  egymással  átellenben helyezkednek el,  testvérek 
voltak, mindketten a korona középvonalában találhatóak, mindketten a 
3 fő apostol közé tartoznak. Zebedeus gyermekei, Jézus a mennydörgés 
fiainak is nevezte őket. Az Ige megtestesülésében volt fontos szerepük.

Szent Péter és Pál apostolok szintén az Atya mellett közvetlenül, 
egymással  átellenben találhatók,  egy  napon szenvedtek vértanúhalált. 
(június  29.)  Péternek különböző színűek a  szemei.  A szemek nagyon 
érdekesek az apostoloknál, mert míg az abroncson lévők szemei Jézusra 
figyelnek,  addig  itt  egyfajta  kancsalállásúak.  Állítólag  bizonyos 
transzban  ez  előfordul,  olyankor  az  embernek  a  hallása  élesedik  ki 
rendkívüli módon. A Koronának mindenesetre az az egyik üzenete, hogy 
az  Igét  hallgassuk,  rá  figyeljünk.  Péter  kulcsot  tart,  a  mennyország 
kulcsát, amelyet Jézus adott neki.

Paulus  annyit  tesz,  mint  kicsiny,  ezt  mutatja  is  a  kéztartásával. 
Némely koronakutatók azt  állítják,  hogy a  koronán szereplő Pál  nem 
azonos  a  tarzuszi  születésű  zsidó  farizeus  Saul  rabbiból  Szent  Pállá 
avanzsált  személlyel,  hanem  a  pilisi  magyar  alapítású  pálos  rend 
szellemi atyjával, Thébai Szent Pállal (228. körül-+341. január 15.), az 
első remeteszenttel lenne azonos, aki az egyiptomi Királyok Völgyében 
60  évig  meditált  egy  fáraó  sírja  fölött.  Thébai  Szent  Pál,  az  első 
keresztény  remete  egy  egyiptomi  kopt  ábrázoláson.  A  kép  bal  felső 
sarkában látható egy lepényt a csőrében tartó holló, mely Szent Jeromos 
leírása szerint minden nap egy kenyérrel táplálta őt. Nagy Lajos király 
uralkodása  alatt  1381-ben  Budára  hozták  a  remete  épen  maradt 
holttestét. Remete Szent Pálnak a zöld ruha és a holló a képeken jelzett 
jelképei.

Szent  András  apostol  (november  30.)  Péter  alatt  látható,  aki  a 
testvére volt. Fülöppel együtt, aki vele pont átellenben van, szkíta térítők 
voltak.  Európában  csak  a  magyarok  lehettek  szkíta  utódnép,  a 
korabeliek így is hívták őket.

Szent Fülöp apostol (május 1.) Pál alatt helyezkedik el a koronán. 
Két Fülöpöt ismerünk, a második diakónus volt, és Pállal volt szorosabb 
kapcsolata.  Tehát  a  Korona  valószínűleg  mindkét  Fülöpről 
megemlékezik. Fülöp a Korona bal oldalán, a logikusságot képviseli, aki 
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számol,  és  azt  mondja,  nem lehet  mit  csinálni.  András  pedig  a  jobb 
oldali agyfélteke alapján intuitív, és talán jobban hisz a lehetetlenben. A 
koronán  az  abronccsal  való  találkozási  pontokon  helyezkednek  el, 
egészen  közel  az  orvosszentekhez,  ott,  ahol  a  földi  küldetésünket 
találjuk,  azt  jelképezve,  hogy  a  hitet  és  a  küldetést  közvetlen  úton, 
apostolokon keresztül kaptuk. Fülöp apostol jobb mutatóujjával mutat 
egy  M betűre,  és  pont  abban az  irányban van  a  Szűzanya  is.  Fülöp, 
András és Mária egy háromszöget alkotnak a Koronán, amely meg is 
jelenik András mellén, nehogy ne vegyük véletlenül észre. A magyarok 
Boldogasszony-kapcsolatának a fontosságát hangsúlyozzák ezek.

Tamás  apostol  (december  21.)  nyakig  takarva,  a  szellemiséget 
jelképezi,  a  következtetései  helyesek.  Kétszer  is  kételkedett  apokrif 
iratok szerint, másodszor Mária mennybevételében, majd az égből egy 
öv aláhullása győzte meg. Innen is eredeztetik „ikrek” elnevezését: „Aki 
kétszer kételkedett”.

Bertalan  (Bőrtelen)  avagy  Natanael  apostol  (augusztus  24). 
Bertalan  úgy  halt  kereszthalált,  hogy  elevenen  megnyúzták,  azaz 
valóban bőrtelen lett.

Talán megfigyelhető volt,  hogy minden szentnek a névünnepe a 
csillagégövi  jegyek  első  dekádjába  esik,  ahol  a  jellegzetességek  a 
legerősebbek.  Ennek  korábban  nagyon  nagy  jelentőséget 
tulajdonítottak.

A  következő  részben  azzal  foglalkozunk,  mitől  is  szent  a  Szent 
Korona.

Szeibert András

Szervátiusz Tibor honfoglalási emlékművének részlete (fotó Radó Gábor)
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Zamárdi-Kőhegy
A rakamazi turult ábrázoló alkotás Szervátiusz Tibor munkája (fotók Radó Gábor)
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Tisztítótűzben Szenvedő Lelkeket Segítő 
Nővérek Kongregációja

“Segíteni az embereket teremtettségük céljának 
elérésében.”

Az alábbi  írás Darvas Piroska tollából  származik,  aki  egy 
„segítő” nővér, egy igazi székely hölgy, jelenleg Kolozsvárott 
teljesíti szolgálatát. A Hálóval, különösen az erdélyi régióval 
többéves a kapcsolata, több lelkigyakorlatot is tartott már az 
erdélyi hálósoknak, avagy ő vezette például tavaly adventben 
a  minden  héten  megtartott  hálós  imát.  Idén  pedig  nagy 
lelkesen  csatlakozott  a  Háló  vezetőségét  segítő  lelkiségi 
munkacsoporthoz.  De  a  rendje  számára  sem  ismeretlen  a 
Háló, hiszen a tartományfőnök Bereczki Silvia több mint 20 
évvel  ezelőtt  rendszeres  látogatója  volt  a  hálós 
programoknak.  Avagy  Tomka  Magdolna,  aki  szintén 
Kolozsvárott  szolgál  Piroskával,  a  lánya  annak  a  Tomka 
Miklós szociológusnak, aki olyan sokat segített nekünk a Háló 
alakulása környékén.  Fogadjátok szeretettel  Darvas  Piroska 
bemutatását a rendről! (Szeibert András)

Amikor  megkérdezi  valaki,  hogy  melyik  közösségből  vagyunk, 
röviden  csak  annyit  szoktunk  mondani,  hogy  a  Segítőnővérek 
Közösségéből.  Alapítónőnk,  Eugenie  Smet  (1825-1871)  ismételten 
megtapasztalhatta a Gondviselés működését, Isten előzékeny szeretetét. 
Ezért  hálából  segíteni  akart  minden  emberen,  aki  evilágon  vagy  a 
túlvilágon a tisztulás útját járja, hogy elérje teremtettsége célját, a végső 
és tökéletes közösséget Istennel.

Eugenie anya Vianney Szt. János, az arsi plébános bátorítására egy 
közösséget alapít Párizsban 1856-ban, a tisztítótűzben szenvedő lelkek 
segítésére. Három évvel később találkozik egy jezsuitával, aki segít neki 
átvenni a Jézus Társasága szabályzatát. Arra építi a közösség lelki életét, 
mely  egyben  az  apostoli  munka  hordozója  lesz.  Rendi  neve: 
Gondviselésrőlvnevezett  Mária.  1957-ben  avatta  boldoggá  XII.  Piusz 
pápa.  Jelenleg a világon kb.  369 segítőnővér él  öt  kontinensen,  hogy 
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alapítónőnk  szándéka  szerint  embertársaik  oldalán  Isten  Országának 
építésén munkálkodjanak.

Karizmánkat röviden így foglalhatnám össze: Krisztus-követésünk 
által  segíteni  akarunk  azoknak,  akik  evilágon  vagy  a  túlvilágon  a 
tisztulás útját járják. Jelen akarunk lenni az élet különböző területein 
azok  mellett,  akik  szenvednek,  akiknek  emberi  méltóságuk  kárt 
szenvedett,  a  kiengesztelődést  és  a  reményt  megélni  és  közvetíteni  a 
legkülönbözőbb helyzetekben. Ezt szeretném a továbbiakban bővebben 
bemutatni.  Mottónk:  “Segíteni  az  embereket  teremtettségük  céljának 
elérésében.” Kis közösségekben élünk, amelyek általában 3-5 nővérből 
állnak.  A  közösség  számunkra  az  a  hely,  ahol  szolgálatunkban 
támogatjuk  és  erősítjük  egymást.  Fontos,  hogy  a  közösségben 
rendszeresen megosszuk egymással  a  tapasztalatainkat,  reményeinket 
és csalódásainkat. Az a tudat, hogy küldetésünkben, nehéz helyzetekben, 
betegségben számíthatunk nővértársaink imájára és aktív támogatására, 
nagyon  sok  erőt  ad.  A  közösség  számunkra  az  a  hely  is,  ahol 
lehetőségünk van együtt  döntéseket meghozni.  Ebben nagy segítséget 
jelent  nekünk a  Szent  Ignác-i  közösségi  megkülönböztetés  módszere. 
Szerzetes közösség vagyunk, így az evangéliumi tanácsok, a szegénység, 
a  tisztaság  és  az  engedelmesség  határozzák  meg  életünket.  Ezáltal 
nyitottak tudunk maradni Isten felé, és a fogadalmak abban is segítenek, 
hogy  belső  szabadsággal  szolgáljuk  embertársainkat.  Hogy  minél 
szorosabb,  bensőségesebb  kapcsolatban  lehessünk  Istennel  a  napi 
személyes  és  közösségi  imaidők,  a  havi  csendes  napok,  az  évi 
lelkigyakorlat,  valamint  a  személyes  lelki  kíséret  nyújt  segítséget 
számunkra. Nemzetközi szerzetesközösség vagyunk. Szabályzatunk arra 
vonatkozóan,  hogy  hogyan  éljük  küldetésünket  a  különböző 
kultúrákban, így fogalmaz: „A különböző helyeken, ahová küldetésünk 
szól,  az  ott  élő  emberek  közösségéhez  tartozunk,  akiknek  osztozunk 
örömeiben,  reményeiben,  gondjaiban.  Ez  feltételezi  a  vidék 
kultúrájának, nyelvének és

körülményeinek  ismeretét.  Az  egyes  területek  kultúrájának  és 
körülményeinek különbözősége olyan valóság, amellyel szembenézünk, 
ugyanakkor  azonban  felhívás  is  arra,  hogy  higgyünk  az  egész 
emberiséget  átfogó  közösség  lehetőségében,  és  hogy  ezt  építsük.” 
(Szabályzat 23)

Különböző  munkaterületeken  dolgozunk  de  célunk  mindig  az, 
hogy együtt legyünk az emberekkel, és segítsünk azoknak, akikkel együtt 
vagyunk az úton, hogy a bennük rejlő kincseket, értékeket, karizmákat 
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felfedezzék, és kamatoztatni tudják. Ezért igazából nincs is különbség a 
nővérek között, ha valaki a lelkigondozásban dolgozik (kórház, fiatalok, 
szociális  intézmények,  börtön),  vagy  éppen  tanítóként,  tanárként, 
terapeutaként,  ápolóként  gyakorolja  szerzetesi  küldetését.  Számunkra 
fontos az élők és holtak kapcsolata,  ami igazából egy közösség.  Ezért 
törekszünk  arra,  hogy  az  embereket  életútjukon  kísérjük  mindaddig, 
amíg életük kiteljesedik Istenben. A remény emberei, a remény hordozói 
akarunk lenni.

“Határokon  túlmutató  remény”  -  ez  számunkra  egy  olyan 
meghatározó alapgondolat,  amely  átszövi  az  imánkat,  a  személyes  és 
közösségi  életünket,  és  megadja  küldetésünk  alapdallamát.  Gyakran 
halljuk, hogy “ez értelmetlen”, “nem lehet”, “úgysem működik”, stb. Bár 
időnként mi is tapasztaljuk a reménytelenség bénító erejét, mégis segít 
az,  amit  az  Alapítónőnk  ránk  hagyott,  és  amit  a  szabályzatunk  így 
fogalmaz  meg:  “Bízunk  a  Szentlélekben,  aki  a  világban  és  bennünk 
működik. Fokról fokra közelebb visz minket a beteljesedéshez, melynek 
elérésére minden erőnkből törekszünk, amelyre azonban egyúttal mint 
ajándékra várunk.” (Szabályzat 34)

Darvas Piroska nővér (Kolozsvár)

Tarisznya

Levél Gyergyóból a főszerkesztőnek
Drága Marika!
Levelem, remélem, jó egészségben talál, és jó kedvre derít!
Olyan érzésem van, hogy már rég farsangot tart ez a mostani világ, 

csak errefelé annak még megvan a maga elrendelt ideje... 
Ez az az időszak amikor másnak akarunk játszva látszani...
Télnek tél  van,  mert  megnéztük a  kalendáriumot,  de  a  divat  az 

divat! 
Február eleje van, de titokzokniban villogtatják a hidegtől kékülő 

bokáikat, és jó meleg sapka helyett apró műanyag fülhallgatót viselnek 
az oskolába igyekvő diákok. Az okoskodó órának is látszania kell, de az 
sem baj, hogy a kezük hozzafagy a legújabb telefonhoz...

Javasolnám a gyártóknak, hogy melegítő téligumit lehetne csinálni 
a  telefonoknak  és  tolatóradart  is  a  hátára,  hogy  orra  ne  essenek  a 
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nebulók!  Így  biztonságban  lesz  a  telefon,  és  kicsit  melegedne  még  a 
kezük is!

No de ez a kisebbik baj!
A nagyobbik az, hogy a tiltakozó feliratos traktorok elindultak az 

ajerópai  "főváros"  felé,  ahol  néhányan  kicsi  istent  játszanak  elegáns 
ruhákban.

Pedig  a  farsangi  viselet  az  a  maskara  lenne,  s  amikor  a  bohóc 
beköltözik  a  palotába,  akkor  ott  ő  lesz  a  király,  és  körülötte  pedig 
gyorsan kialakul a cirkusz!

Kiporciózzák  egymásnak  ügyesen  a  gyógyszert,  csak  az  egyfeszt 
elgurul...

Eddig csak csudálni lehetett a szorgalmukat, de az már bajság, ha 
hülyeséggel társul!

Olyanokat szavaznak meg arrafelé,  hogy ilyeneket józan paraszti 
ésszel ki sem lehetne találni...:

...a  mű  tojás  márpedig  biónak  neveztessék,  tücsök  és  bogár  is 
legyen a menűben, a gyermek maga döntse el a nemét, tizenhat gender 
legyen, de a szivárványos zászló a legmagasabban lobogjon, háborúkra s 
áldozatokra még több pénzt adjunk...

S  aki  nem  így  vagy  erre  szavazna,  azt  kitiltják,  megbüntetik, 
mindenneműnek nevezik. Remélem, nemcsak a traktorokból jön majd 
füst,  hanem  kifüstölik  onnan  a  legszorgalmasabbak  javát,  s  egyszer 
véget ér ez a bohóckodás! 

Mert  a  farsang mindig véget  ér,  csak a farka legvége erősebben 
csóválja a kutyát!

Mifelénk az csak farsang idején szokás, hogy a férfi nőnek öltözik, 
a  nő  pedig  bő  gatyát  hord,  és  ilyenkor  bárki  lehet  orvos,  hangosan 
prédikáló  pap  vagy  éppenséggel  püspök,  böllér  vagy  maszkos 
ördögfióka,  mesterséges  intelligenciás  robot  vagy  tündérkisasszony, 
sánta  kalóz,  vakvarjúcska,  gólyalábon  tipegő  vagy  kacsingató  vén 
emberként csoszogó szatír is.

Húshagyó kedden így vonulnak végig nagy csadarával, jó hangosan 
a fő utcán, hogy mindenki jól kinevesse magát, majd a pap kertjében 
táncra perdül mindenki, egymásnak kínálgatva a házi szőttes pálinkát és 
borokat, vagyis a házi pálinkát és az "egyházi" borokat. Olyan is történt, 
hogy a maradék borokat összetöltögették, mert ez lett volna a pap része, 
csak azt nem értem, hogy ilyenkor mit jelenthet italból olyasmi, hogy 
maradék...???

20 Tarsoly 2024.március



Tarisznya

A  szekéren  kísért,  kövérre  felöltöztetett,  kidíszített  és  hatalmas 
hímtaggal ellátott szalmabábú bizony lángra kap, mert eljött a vége, böjt 
következik  és  rend!  Lekerülnek  a  maszkok,  az  arcpirosítók,  és  a 
maskarákat is elteszik jövőre!

Tennénk,  de  ez  a  nyugtalan  Nyugat  ezt  sem  hagyja,  mert 
hamvazószerda után máris jöhet a torkos csütörtök, a fekete péntek, s 
Szent Bálintból is "Valentájn déj" lett sok sok illat nélküli rózsával. 

Kicsi buta vezetőink ezt támogatják, de Istennek hála, a még jól 
dobbanó szív is érzi, hogy a sok csilli-villi, hamis álarc, s garancia nélküli 
termék mögött van egy igazi teremtés...

Renddel és örökséggel! 
Ahhoz pedig néha el kell csendesedni s szembenézni a tűzzel, mert 

ebben készül a hamu. 
Egyszer használatos bőrkabát ez a miénk, de mosható, kihízható, 

foltozható,  újra  és  újra  feltölthető...tartalommal,  lélekkel,  valódi 
értékekkel, emlékekkel, érzésekkel...vagy nem!

A Teremtő valami ilyesmit képzelt el, hogy ezt együtt csinálgassuk 
s Vele...vagy nélküle!

Lehet választani...(menni)...is, de
Ég és föld a különbség, de nekünk földre jött az Ég!
Fel is támadt értünk, hogy van biza örök élet, de volt-e jó élet a 

halál előtt?
Áldás legyen mirajtunk!
Hálás hálósan, szeretettel ölellek!

Lóri (Szabó Lóránt), Gyergyószentmiklós

fotó Háló Média és Kommunikációs Munkacsoport
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Csíksomlyó, a Férjek, édesapák lelki hétvégéje, amin több, mint 100 férfi vett részt 
Erdély különböző településeiről. A hétvége csúcspontja az volt, amikor  a  férfiak 

térdelve, együtt imádkozták a rózsafüzért nemzetünk megújulásáért és a békéért a 
Csíksomlyói Kegytemplom előtti téren.

Kopogtató

Józsa Attila könyvbemutató
Az S4 beharangozója 2023. október 21-re:
A második esély. Egy szívátültetés regénye (2o19)  Gyermekláncfű. 77 mese‒  

Hetedhétországból (2022)  ‒ Józsa Attila erdélyi  költő,  író,  műfordító köteteit 
bemutatja Horváth Zoltán György, a Romanika kiadó vezetője, Podmaniczky-díjas 
műegyetemi  oktató  és  Józsa  Zsuzsanna,  a  Háromszék  napilap  szerkesztője,  a 
szerző felesége. Ferenczy Lilla és Réka népdalokat énekelnek, a házigazda Schön 
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György, aki elénekli a szerző egyik megzenésített versét. Józsa Attila Brassóban 
született 1962-ben. Unitárius vallású, két felnőtt gyermek édesapja, Szentegyházán 
él.  Tízéves  kora  óta  ír.  A  Cenk-könyvek  sorozatban  2oo7-ben  jelent  meg  a 
Változatok a Sors-szimfóniára című válogatott verseskötete, több magyar és román 
antológia publikálta magyar, illetve román nyelven írt verseit. Sepsiszentgyörgyön 
2oo4-ben megalakította a Parnasszus Irodalmi Kört, amelyet azóta is működtet. 
Sok  román és  magyar  költőt  fordított:  Darie  Magheru négyfalusi  román költő, 
Nichita  Stănescu,  Ana  Blandiana,  Mircea  Dinescu,  Ștefan  Augustin  Doinaș  és 
mások verseit. Lefordította Eminescunak a Luceafărul (Az Esthajnalcsillag) című 
hosszú poémáját. A magyar költők közül: Ady, Petőfi, Pilinszky, Dsida Jenő, Sinka 
István, Áprily Lajos verseit fordította románra. Több irodalmi műfajban alkot. Új 
regénye, a Tisztítótűz várja a kiadást.

Régóta ismerlek, egykor leveztünk is egymással,  csak most 
tudtam  meg,  mert  deklaráltad,  hogy  unitárius  vagy.  A  Háló 
katolikus indíttatású ökumenikus mozgalom, nem kérdezzük soha 
senkinek a felekezeti hovatartozását, így nem csoda, hogy ez csak 
most derül ki. Hogyan ért el hozzád, unitáriushoz a Háló?

2oo1-2oo2 tájékán ismertem meg a Hálót feleségem révén. Akkor 
Brassóban  laktunk,  és  a  Háló  vezetői  megkerestek,  bemutatták  a 
mozgalmat  és  megkérdezték,  hogy  nem  szeretnénk-e  bogozók  (hálós 
szervezők) lenni? A feleségem elvállalta, én tartózkodtam. Majd 2006-
ban elutaztunk Komáromba, és az egy gyönyörű találkozás volt. Először 
nem  akartam  elmenni,  mert  nem  tudtam,  hogy  milyen  viselkedésre 
fognak engem kötelezni, ki tudja, milyen szertartásokon kell részt venni, 
amit  nem  fogok  majd  szeretni.  Végül  is  egy  csodálatos,  kellemes 
meglepetés  ért.  Nagyon-nagyon  meghitt  és  mély  Kárpát-medencei 
találkozó  volt.  A  középiskola  nagytermében  találkoztunk.  Akkor 
ismertem  meg  a  Kicsi  Hang  együttest,  nagyon  megszerettem  a 
zenéjüket.  A Hálót pedig azért  szerettem meg, mert közvetlen,  meleg 
szívű  emberekkel  beszélgethettem,  ismerkedhettem,  találkozhattam. 
Önmagam  lehettem,  nem  kellett  álarcokat  viselni.  Erényeimmel  és 
hibáimmal együtt fogadtak el, és ez jó érzés volt, mert a társadalom más 
berkeiben ezt nem tapasztalhatom.

A találkozó Komáromban volt, de ennek a híre, hogy jutott el 
hozzád Erdélybe?

A Háló hírlevelein keresztül,  amiket Zsuzsa,  a feleségem kapott. 
Kiimádkozta,  hogy  a  Hálóba  és  a  Házas  Hétvégébe  is  unitáriusként 
belecsöppenjek. Ő katolikus.

Kérlek, beszélj az otthoni unitárius közösségedről, és ha már 
itt  vagy  Pesten,  kérdezem,  van-e  magyarországi  unitárius 
kapcsolatod?
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Magyarországi  unitárius  kapcsolatom  nincsen,  az  unitárius 
közösségem a sepsiszentgyörgyi unitárius egyházközség, ahová időm és 
lehetőségem  függvényében  eljárok.  Ez  az  a  közösség,  amit  nagyon 
szeretek. Két nagyon ügyes lelkészünk, lelkésznőnk van, nagyon szépen 
prédikálnak,  és  én  nagyon  jól  érzem  magam,  mert  ebbe  a  vallásba 
születtem,  ebben  nevelkedtem.  Szoktunk  zarándoklatokra  is  menni. 
Novemberben  van  a  Dávid  Ferenc  zarándoklat,  mert  nemcsak  a 
katolikusok  zarándokolnak,  hanem az  unitáriusok  is,  a  dévai  várhoz, 
Dávid Ferenc sírjához, ő volt az első unitárius.

A beharangozásodban 6 magyar és 6 román költőt említettél, 
akit fordítasz.

Ez  parányi  töredéke  a  fordításaimnak,  mert  csak  pár  név  volt 
felsorolva. Nagyon sokat fordítok románból is magyarra, és magyarból is 
románra. Több, mint ezer fordításom van.

Elképesztő.
Sose fordítok olyan valakit, akinek nem tetszenek a költeményei, 

csak  olyat,  akinek  tetszenek.  A  két  legnagyobb  méretű  verstömböt 
emelem  ki  fordításaimból:  egy  magyar  és  egy  román  költő  nevét 
mondom  itt,  Ady  Endre  és  Lucian  Blaga.  Mind  a  kettőtől  száz-száz 
verset  ültettem át  románra,  illetve  magyarra..  Nem tudom  felsorolni 
minden költőt,  akiktől fordítottam, de a klasszikus román költőktől a 
modern kortárs költőkig sokat fordítottam.

Ki a kedvenced a román költők közül?
Nichita  Stănescu  az  első  számú  kedvencem.  Egy  fordított  versét 
elmondanám  románul  és  magyarul  is,  az  (Evocare  (Felidézés)  című 
versét már szavalja is  kívülről  egymás után, először eredetiben, majd 
magyarul).

Mondanál valamit az életéről?
Sajnos alkoholista volt. De a legnagyobb román költőnek tartom, 

akinek a verseit nagyítóval kell nézni és úgy olvasni, másképp az ember 
nem érti meg. Hihetetlen mélység van bennük. 1983-ban halt meg. A 
legismertebb román költő Mihai Eminescu. Az egyik kis versét 18 éves 
koromban fordítottam. Címe: Race paserele (Álmosodó kismadárkák). 
(Ezt is elmondja fejből magyarul).

Milyen fordításaid román fogadtatása?
Nem igazán ismerik az emberek. Két műfordításomat, egy Eugen 

Jebeleanu-  és  egy  Darie  Magheru-fordítást  közölt  egy  brassói  és  egy 
román lap, de azonkívül a széles közönség nem ismeri. Egyelőre ez még 
asztalfióknak  van.  Nem  szeretném,  hogy  úgy  maradjon.  Úgy  érzem, 
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hogy  ezek  a  fordítások  hídat  képeznek  két  kultúra  között,  jó,  ha 
megismerik  őket  az  olvasók.  Szeretnék  majd  egy  önálló 
műfordításkötettel  is  bemutatkozni.  Ezret  meghaladja  fordításaim 
száma, tudnék belőlük válogatni bőven, jó kötetet. Pénz, marketing kell 
hozzá.

Mi a polgári foglalkozásod?
Boldog nyugdíjas vagyok. Hatszor felvételiztem a brassói Unirea 

Líceum  elvégzése  után  egyetemre,  sajnos  sikertelenül.  Nyugdíjas 
koromig volt  pár munkahelyem. Először traktorgyári  munkás voltam, 
aztán gázszerelő, a gázos szakmában dolgoztam 30 évet, aztán voltam 
biztonsági  őr,  villanyvállalatnál  is  dolgoztam,  és  voltam  végül 
benzinkutas, 2 évig.

Margitfalvy György felvétele

Schön  Gyuri  belenézett  az  éppen  kezébe  került 
Gyermekláncfű kötetedbe, és már jött neki az ihlet.

Igen,  a  szonett,  az  Utazás  Meseországba.  Sok  szonettet  írtam. 
Nehéz műfaj, mert a szonett nagyon kötött műfaj. Azt kell tudni róla, 
hogy  kötelező  módon  14  sorból  kell  állnia,  és  minden  sornak  11 
szótagból kell állnia, páros rímen keresztül, nehéz megírni.

Nem  emlékszem,  hogy  valaha  is  olvastam,  vagy  hallottam 
volna gyerekversszonettet. Mit szóltál versed megzenésítéséhez?

Tetszett.  Hátha  Gyuri  majd  többet  is  megzenésít.  Merész 
vállalkozás megzenésíteni bármilyen verset,  nem egyszerű. Életemben 
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találtam  ki  különböző  nagyon  egyszerű  dalokat  így  fejben.  Nekem 
nincsen zenei hallásom, úgyhogy verseimet én nem zenésítettem meg. 
Egy-két versre komponáltam így a fejemben, de nem vagyok szakmabeli.

Minden felekezetnek megvan a saját köszönési formája. Hogy 
köszönnek az unitáriusok?

Isten áldásával.
Köszönöm, legyen ez a végszó.


A  gyermekeknek  szóló  könyvet  Attila  felesége,  Zsuzsa  mutatta  be,  és 

kérdezte  a  hallgatóságot,  kinek mi a  kedvenc meséje.  Zsuzsa többek között 
ezeket  mondta  a  kötetről:  „A  Gyermekláncfű  50  év  gyerekverseit,  mesés 
prózáját tartalmazza. A kötet címét az egyik legszebb magyar szónak tartom. A 
gyermekláncfűnek  sok  jelentése  van,  gyógynövény  is,  igen  jó  a  vese  és 
epebántalmakra.  Erdélyben  gyermekláncfűből  készítenek  a  lányoknak  kis 
fonatot,  megkoronázzák  azzal  a  fejüket.  Pitypangnak  is  hívják.  Sokszor 
játszanak úgy gyerekek,  hogy leszakítanak egy  pitypangot  és  megfújják  azt. 
Sepsiszéki  Nagy  Balázs  néprajzkutató  összegyűjtötte  a  gyermekláncfű  más 
neveit,  iszonyú sok neve van.  Nagy Balázs  lánya,  Ilka Uzonka illusztrálta  a 
könyvet  15  éves  korában.  Tehetséges  lány.  Felismertem  a  tehetségét  és 
felkértem, hogy tervezze meg a borítót. Ő ezt nagy örömmel elvállalta, ezt úgy 
akarta elkészíteni,  hogy aki csak ránéz, annak örömmel és szeretettel  teljen 
meg  a  szíve.  Azt  hiszem,  ez  sikerült.  Sok  mese  fűződik  az  én  szentegyházi 
otthonomhoz, a szüleim nem kevés állatot tartottak, mindegyiknek neve volt.”

Margitfalvy György

Margitfalvy György felvétele
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Rólunk mondták
Burány Ernő

A  2023.  november  17-18-án  Nagybecskereken  megrendezett 
délvidéki  régiós  Háló-találkozón  nyilatkozta  Burány  Ernő 
(Zenta).  Elhangzott  a  Kossuth  Rádió  2023.  november  29-i 
"Határok nélkül" című adásában (riporter Kónya-Kovács Otília).

"Eljöttünk  családostul  néhány  találkozóra,  és  láttam,  hogy  ez 
valójában nagy lehetőség egy olyan embernek, aki egyébként, mondjuk, 
a szülővárosából ritkán mozdul ki. Tehát alkalom arra, hogy barátokat, 
ismeretségeket  szerezzen  a  távolabbi  régiókban  is,  illetve  az 
anyaországban.  Ez  így  történt  velem  is,  és  egyre  több  kapcsolatot 
építettem  ki.  Ezek  ma  már  valójában  barátságok  és  nagyon  jó 
ismeretségek.  Ezenfelül  a  Háló  minden  egyes  rendezvény  alkalmával 
szellemi  fölfrissülést  is  ad  számomra,  mert  mindig  van  egyfajta  lelki 
töltetük ezeknek a találkozóknak, ahol az ember új információkat és az 
élete  számára  fontos  gondolatokat  hall,  valamint,  ha  akar,  fontos 
irányvonalakat találhat."

fotó Háló Média és Kommunikációs Munkacsoport
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Szent Benedek válaszútján
Rod Dreher: újfajta keresztény közéletre van 

szükségünk
Alasdair  MacIntyre  skót-amerikai  filozófus  Az  erény  után  című 

erkölcsfilozófiai tanulmányában párhuzamot vont korunk és a hanyatló 
Római  Birodalom  között.  Akkoriban  nursiai  Szent  Benedek  hatására 
többen  hátat  fordítottak  az  imperiumnak,  és  az  erényeket  nem  a 
közéletben,  hanem  kisebb  (szerzetes)közösségekben  gyakorolták.  A 
nyugati  keresztény  civilizáció  és  erkölcs  túlélése  jelentős  mértékben 
nekik volt köszönhető. MacIntyre mai világunk erkölcsi válságát látva 
megállapítja, hogy egy új Szent Benedekre van szükségünk.

Rod  Dreher  konzervatív  amerikai  író,  publicista  2017-ben 
megjelent,  nagy  sikerű  könyvében,  a  magyar  fordításban  2021-ben 
kiadott  Szent  Benedek  válaszútjában  ezt  a  gondolatot  viszi  tovább. 
Tényként  állapítja  meg,  hogy  a  nyugati  társadalom  „túl  van  a 
kereszténységen”,  és  ennek visszafordítását  belátható  időn belül  nem 
remélhetjük. Ezért újfajta keresztény közéletre van szükségünk. Könyve 
világszerte  egyre  több  új  katolikus  közösség  és  helyi  katolikus 
társadalom ihletője lett.

Az  57  éves  szerző  –  maga  ortodox  keresztény  -  2021-ben 
Budapesten  telepedett  le,  a  Danube  Institute  vendégkutatójaként 
dolgozik.  „Magyarország  egyáltalán  nem  olyan,  mint  amilyennek  az 
amerikai média mondja. Klassz konzervatív hely, ahol rengeteg izgalmas 
dolog történik. (…) Elkezdtem azonosulni ezzel a bátor nemzettel, amely 
kiáll  a dolgokért,  amelyekben hiszek, mégpedig oly módon, ahogy azt 
nagyon  nehéz  lenne  megtenni  Amerikában”  –  mondta  a  Magyar 
Nemzetnek adott interjújában.

Dreher  szerint  az  észak-amerikai  kereszténység  az  egyre 
agresszívebb  keresztényellenes  társadalmi  és  üzleti  életből  tudatosan 
kivonulva, a hitet komolyan gyakorló közösségekben lesz képes túlélni. 
Alternatív társadalmat kell építenie, vissza kell húzódnia, hogy bensőleg 
megerősödve szolgálhasson a világnak. Korunk legfontosabb feladata – 
írja – a belső rend helyreállítása, összhangba hozása Isten akaratával, 
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ahogyan  a  monasztikus  közösségek  teszik.  Ennek  a  feladatnak  az 
elvégzését – teszi hozzá - nem várhatjuk a politikától.

„Váljunk ki a kulturális fősodorból! Kapcsoljuk ki a tévét, tegyük el 
az  okostelefont!  Olvassunk könyveket,  játsszunk játékokat,  zenéljünk, 
ünnepeljünk szomszédainkkal! Indítsunk el egyházi közösséget vagy egy 
csoportot egyházi közösségünkön belül! Nyissunk klasszikus keresztény 
iskolát, vagy csatlakozzunk egy már létezőhöz, s azt erősítsük! Ültessünk 
kertet, vegyünk részt a helyi gazdálkodók piacán! A keresztény családok 
fogjanak össze egymással. „Ha nem mozdulunk ebbe az irányba, egyre 
több válsággal nézünk szembe” - figyelmeztet.

Mivel  egyre  fogyatkoznak  a  keresztények,  szükség  van  hívő 
közösségek építésére. Erős, közös küldetéssel rendelkező közösségekre, 
hogy a fősodratú újpogány kultúrával szembeszegülő hiteles keresztény 
iskolákat  indítsanak  és  tartsanak  fenn.  Klasszikus  iskolákat,  ahol  a 
gyerekeknek a Szentírást és a történelmet tanítják, mert a múlt ismerete 
nélkül  céltalan,  tudatlan,  közösségi  érzés  nélküli  nemzedéket  hozunk 
létre.  Ezt  érettségi  után  sem  szabad  abbahagyni,  szükség  van  a 
keresztény  felsőoktatás  megszervezésére  is.  A  klasszikus  keresztény 
iskola nem azt kérdezi, hogy „mit érhetek el, milyen jó állást kaphatok a 
megtanult  ismeretekkel”,  hanem hogy „ezek  az  ismeretek  mit  fognak 
velem tenni?”

Számolni  kell  azzal,  hogy  az  ilyen  katolikus  egyetemeket  és 
főiskolákat egyre több támadás éri, „diszkriminációra” hivatkozva meg 
akarják  fosztani  őket  az  akkreditációjuktól.  Ha  ezek  a  próbálkozások 
sikerrel járnak, a keresztény hallgatók sokkal kevesebb helyre mehetnek 
továbbtanulni,  és  a  hitükhöz hű professzorok sokkal  kevesebb helyen 
taníthatnak.

„A  kétkezi  munka  ajándék,  olyan  ajándék,  amelyet  a 
keresztényeknek  újból  fel  kell  fedezniük,  ha  a  kereszténység  utáni 
korszak kiszorítja őket a szakmájukból. Az üzleti és szakmai élet egész 
területei záródhatnak be azon hívők előtt, akiknek a lelkiismerete nem 
fogja  megengedni,  hogy korunk isteneinek (woke,  gender  és  a  többi) 
tömjénezzenek” - írja.

A  hívőknek  fel  kell  készülniük  arra,  hogy  mit  hajlandók 
elszenvedni  hitükért.  Készek-e  arra,  hogy  társadalmi  tőkéjük 
leértékelődjön,  hogy  elveszítsék  szakmai  státuszukat,  beleértve  az 
anyagiak felhalmozásának lehetőségét? Fel kell készülniük arra, hogy a 
„birodalmi  városok”  gazdagságától  és  hatalmától  távolabbi  helyekre 
költözzenek egy vallásilag szabadabb életmódot keresve.
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A melegházasság és a genderideológia a szexuális forradalom végső 
diadalát  és  a  kereszténység  trónfosztását  jelentik,  mivel  tagadják  a 
keresztény  emberkép lényegét,  „a  Bibliát  pedig  darabokra  zúzzák”.  A 
szülőknek jóval határozottabb módszerekkel kell felügyelniük gyerekeik 
hozzáférését  a  médiához  és  az  internethez.  De  nem  lehetséges  őket 
állandóan  burokban  tartani.  Amikor  például  a  Washington  állambeli 
óvodákban  genderideológiát  tanítanak,  a  szülőknek  haladéktalanul  el 
kell kezdeni gyerekeikkel a szexualitásról korán és gyakran beszélgetni.

A  Szent  Benedek  útján  járó  egyik  legsikeresebb  vállalkozást,  a 
floridai  Naplesben  működő  Ave  Maria  Egyetemet  Tom  Monaghan 
amerikai multimilliárdos indította el 2003-ban. Arra a következtetésre 
jutott, hogy az amerikai katolikus tanintézmények többsége elveszítette 
keresztény  jellegét.  Tanáraik  nemhogy  nem  fordítanak  figyelmet  a 
diákok  hitének  elmélyítésére,  de  még  előítéleteket  is  csepegtetnek 
beléjük  az  egyházzal  szemben.  Ezért  úgy  döntött,  hogy  a  meglévő 
katolikus egyetemek támogatása helyett újat alapít. Igyekezett ügyelni 
arra,  hogy a tantestület  és az oktatási  program a legmagasabb szintű 
tudást  és  az  egyház  tanítása  iránti  hűséget  garantálja.  Meggyőződése 
szerint  az  előadóknak  személyes  példával  is  tanúságot  kell  tenniük 
hitükről. Egyfajta katolikus elitképző iskola lebegett a szeme előtt. Rövid 
időn  belül  egy  egyetemi  város  alakult  ki,  központjában  egy  nagy 
templommal.  Monaghan  azt  akarta,  hogy  a  templomban  állandó 
szentségimádás  legyen,  és  a  diákok  bármely  napszakban,  éjjel  is 
találjanak  gyóntató  papot.  Idővel  a  campus  körüli  telkeket  az  ország 
minden  részéből  érkezett  katolikusok  vásárolták  fel.  Olyan  helyen 
akarták  neveltetni  gyermekeiket,  amely  mentes  a  pornográfiától, 
szexshopoktól és éjszakai sztriptízbároktól.

Rod  Dreher  könyve  nyomán  több  hasonló  kezdeményezés 
született.  Az  Egyesült  Államokban  ilyen  például  a  2019-ben  létesült, 
Michigan állambeli Cottonwood farm, amely nyolc gazdaságot fog össze. 
Lakói származásukra,  életkorukra,  képzettségükre nézve különbözőek, 
vannak köztük tanárok, művészek, üzletemberek és kereskedők, de egy 
dolog  összeköti  őket:  keresztény  módra  akarnak  élni.  Valamennyien 
nagyvárosokból  menekültek  el,  hogy  rokon  közösségre  és  élő  emberi 
kapcsolatokra  találjanak,  és  közeli  kapcsolatba  kerüljenek  a 
természettel.

Az új lokális közösségek létrejöttét nagyon gyakran olyan szülők 
kezdeményezik, akik meg akarják óvni gyermekeiket az állami iskolák 
indoktrinációjától  és  szexuális  züllesztésétől.  Ilyen  például  a  dél-
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karolinai  Greenville-ben,  a  Rózsafüzér  Királynője  plébánia  melletti 
iskola  körül  létrejött  Relocatio  közösség,  amely  minden  évben  új 
diákokat fogad olyan távoli államokból is, mint Illinois, Kalifornia vagy 
Oregon.  Szüleik  nemcsak  a  biztonság  (nincs  kábítószer  és  fiatalkori 
bűnözés),  hanem  a  klasszikus  nevelési  modellen  alapuló  magas 
színvonalú oktatás miatt is választják ezt az intézményt.

Európában is vannak hasonló kezdeményezések: Franciaországban 
született  meg  a  Monasphere  közösség,  amelyet  2020  októberében 
három üzletember alapított  elhagyott  vidéki  kolostorokban vagy azok 
mellett  épített  házakban.  Amikor  az  interneten  közzétették 
elképzelésüket,  napokon  belül  850  ember  jelentkezett,  hogy  szívesen 
költözne  oda,  és  közülük  530-an  jelezték  azt  a  szándékukat,  hogy 
ingatlant is vásárolnának a központ mellett.

Lengyelországban  több  család  is  lakóhelyet  változtatott,  hogy 
gyerekeik  klasszikus  katolikus  iskolában  tanulhassanak  a  mazóviai 
Józefówban vagy az alsó-sziléziai Miedzylesiében. 

Rod  Dreher  járja  Európát,  és  konzervatív,  keresztény 
értelmiségiekből, lelkészekből, művészekből épít hálózatot. Közre akar 
működni  abban,  hogy  Budapest  az  új  konzervativizmus  szellemi 
központjává váljon. Magyarul tanul.

T. Kovács Péter
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